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 2017-01-31 
 
 

§ 21 Dnr 2016/UN0138 615 
Redovisning av uppdrag – Möjligheten för utbildning  inom särskild 
utbildning för vuxna  
Vid Utbildningsnämndens sammanträde 2015-12-15, § 179, fattades beslut om 
Utbildningsnämndens budget 2016:2. Utbildningsförvaltningen fick då bl.a. i uppdrag 
att undersöka möjligheten för utbildningar inom särskild utbildning för vuxna. En 
redovisning upprättades som nämnden vid sitt sammanträde 2016-08-23 mottog. 
Ärendet skickas nu vidare till Kommunstyrelsen för vidare beredning. 
 
Beslut: 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden expedierar upprättad redovisning till Kommunstyrelsen för 
vidare beredning. 
 
Vid protokollet 
Eva Lindström 
Nämndsekreterare 
 
Justeras 
Helene Sandberg  Andreas Cerny 
Ordförande 
 
Justeringen tillkännagiven på kommunens anslagstavla den 3 februari 2017. 
 
Rätt utdraget intygas i tjänsten: 
 
 
 
Eva Lindström 
Nämndsekreterare 
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2016 

 

Uppdragsanvisning budget 2016 - Utbildningsnämnden:  undersöka 
möjligheten för utbildning inom särskild utbildning  för vuxna.  
 

Uppdragsbeskrivning: 
 
Utbildningsnämnden uppdras att undersöka möjligheten för utbildning inom särskild utbildning 
för vuxna, exempelvis serviceassistent som kan leda till anställning för elevgruppen inom t.ex. 
äldreomsorg eller storkök. 

 

Ansvarig utredare:  
 
Tina Lundell, vuxenutbildningschef 
 

Deltagare i utredningen:  

 
Marie Blackenfelt, vuxenutbildningen. 
 

Förutsättningar:  
 

- Utredningen redovisas vid Utbildningsnämndens augustimöte. 
- Utredningen omfattar vuxenutbildningen. 

 

Syfte/bakgrund: 

 
Att undersöka möjligheten för utbildning inom särskild utbildning för vuxna, exempelvis 
utbildning serviceassistent som kan leda till anställning för elevgruppen inom t.ex. äldreomsorg, 
barnomsorg eller storkök. 
 

Metod/kartläggning: 
 

1) Nuläge/kartläggning 

 

I dagsläget finns flera olika utbildningsalternativ för elever som vill studera på särvux, 
men utbudet av yrkesutbildningar är begränsat för elever  inom Särvux på 
Vuxenutbildningen. En fullföljd utbildning leder inte till någon särskild behörighet eller 
möjlighet till anställning. Utbildningen ger kunskap, men ingen högre befattning i 
yrkeslivet. Det finns i Borås stad inga särskilda tjänster inrättade som man blir behörig till 
när man genomgått yrkesutbildning inom särgymnasiet/ särvux/ Lärvux. 
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2) Hur kan vi förstärka det vi gör idag? 

Den föreslagna utbildningen är tänkt för personer som gått grundsärskola, gymnasiesärskola 
eller som inte har lyckats fullfölja ett nationellt gymnasieprogram pga kognitiva 
begränsningar.  

Liknande initiativ finns i andra kommuner, vi har tagit lärdom av bl.a. Norrköping. 

VUxenutbildningen har positiva erfarenheter av att genomföra lärlingsutbildning inom 
Särvux. Med detta som grund vill vi utveckla utbildningen till en varaktig plats i yrkeslivet. 
För att yrkesutbildning inom Särvux ska bli meningsfull för individen måste det finnas 
”riktiga” tjänster att söka, där förkunskapskravet är genomgången relevant yrkesutbildning. 

Nedan följer en beskrivning av en tänkbar serviceassistentutbildning med särskolekurser, 
inriktning äldreomsorg samt skol- barnomsorg: 

1. Serviceassistent mot äldreomsorg 

En tvåårig utbildning med teori och lärlingspraktik för att uppfylla kunskapskraven i 
utbildningens kurser och verksamhetens krav/önskemål om kunskap och kompetens för att 
kunna utföra service i äldreomsorgen. Samarbete med arbetslivsenheten och ev. 
siuskonsulenter, är nödvändig med tanke på behovet av kontaktnätet gällande tänkbara 
praktikplatser och kommande arbetsplats. 

Välinformerade och utbildade handledare är en viktig del av utbildningen. Skolan/lärare 
håller  i strukturen och kontakten med arbetsplatsen. Tillsammans ska handledare och lärare 
komma fram till en värdering av kunskap och kompetens, läraren omsätter sedan detta till 
betyg. 

Kommande arbetsuppgifter ska individanpassas men bör omfatta områden som service till de 
boende i form av transport, umgänge, promenader, tvätt, måltidsservering, högläsning, 
hårvård, enklare omvårdnad, fotmassage och skötsel av allmänna utrymmen. 

Serviceassistent mot äldreomsorg, föreslagna kurser är tagna ur särgymnasiets 

kursplan 

Människan  MNNMAN51    100 p 
Människokroppen MAPMAN5    100 p 
Hälsa 1 HASHAL51            100 p  
Service och bemötande 1, SECSER51   100 p 
Service och bemötande 2, SECSER52   100 p 
Vård och omsorg 1  VARVAR51                200 p  
Vård och omsorg 2    VARVAR52   100 p 
Vård och omsorg 3   VARVAR53   100 p 
Livsmedelskunskap och näringslära   LISLIV 5   100 p 
Samhällskunskap  SALSAM51      50p 
Samhällskunskap arbetslivets villkor SALARB5  100 p 
Totalt     1100p 
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2. Serviceassistent mot barnomsorg eller skolbarnomsorg 
 

En tvåårig utbildning med teori och lärlingspraktik för att uppfylla kunskapskraven i 
utbildningens kurser och verksamhetens krav/önskemål om kunskap och kompetens för att 
kunna utföra service i barn-, och skolbarnomsorg. Samarbete med arbetslivsenheten och ev. 
siuskonsulenter, är nödvändig med tanke på behovet av kontaktnätet gällande tänkbara 
praktikplatser och kommande arbetsplats. 

Välinformerade och utbildade handledare är en viktig del av utbildningen. Skolan/lärare 
håller  i strukturen och kontakten med arbetsplatsen. Tillsammans ska handledare och lärare 
komma fram till en värdering av kunskap och kompetens, läraren omsätter sedan detta till 
betyg. 

Kommande arbetsuppgifter ska individanpassas men bör omfatta områden som service till 
barn och personal i form av måltidsservice, läsa bok, finnas tillhands vid vila, hjälpa till att 
sköta handhygien och skötsel av allmänna utrymmen. 

Serviceassistent mot barnomsorg eller skolbarnomsorg, föreslagna kurser är tagna ur 

särgymnasiets kursplan 

Människan  MNNMAN51    100 p 
Hälsa 1         HASHAL51         100 p 
Barnet i förskolan1, BARBAR51    100 p  
Barnet i förskolan2, BARBAR52               100p 
Skapande verksamhet, BARSKA5,    100p 
Service och bemötande 1, SECSER51    100 p 
Service och bemötande 2, SECSER52    100 p      
Återvinning och kretslopp, NANNAT51  100p 
Digitalt skapande; DIIDIG5    100 p 
Livsmedelskunskap och näringslära   LISLIV 5   100 p 
Totalt      1000p 

 

I Norrköping finns dessa utbildningar, där anser man att två år är en lagom tid för att hinna ta in, 
bearbeta och därefter kunna utföra uppgifter på ett kvalitativt bra sätt. Första året innehåller till 
största delen teori, t. ex. teori i 20 veckor, 9-14 varje dag och sen en period praktik omfattande 5 
veckor med individuellt anpassad arbetstid. Andra året kan bestå av tre praktikdagar kontinuerligt 
återkommande eller annat upplägg som passar verksamheterna. 

Dessa utbildningar ger möjlighet till att byta yrkesinriktning för en person som läst en annan 
yrkesinriktning som gymnasiesärutbildning. För att motivera en så pass lång utbildningsinsats 
behöver det finnas tjänster att erbjuda efter avslutad utbildning, vilket skulle motivera till att 
tillägna sig en hel utbildning. 

Finansiering av utbildningsinsatsen: Statliga lärlingsmedel och kommunala medel till 
vuxenutbildning. 
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Elevens finansiering: aktivitetsersättning kan finansiera utbildningen eller bidrag från SPSM 
(sökbara statsbidrag som beviljas per timme). 

Utbildningen måste vara omfattande för att ge eleven möjlighet att få kunskap och kompetens att 
kunna utföra uppgifter i verksamheten på ett tillfredsställande sätt, men också för att förstå varför 
det ska ske på ett visst sätt tex med integritet, individanpassat, med möjlighet för brukaren/ 
barnet att få bestämma och välja själv.  

Det är upp till utbildningsanordnaren och kommande arbetsplatser att avgöra hur lång utbildning 
som behövs för de uppdrag som ska utföras i arbetsrollen serviceassistent (elevens 
förutsättningar spelar en viss roll också)  

De höga krav som finns i verksamheterna kan innebära att det behövs någon form av 
”påfyllnadsutbildning”, några år efter utbildningen. 

 

Slutsatser: 

Vuxenutbildningen har praktiska förutsättningar och kompetens för att starta denna typ av 
utbildning. Däremot kan vi inte se någon mottgare för eleverna efter genomförd utbildning. Om 
utbildningen ska vara aktuell och meningsfull att genomföra för eleven måste Borås stad ha en 
strategi för att skapa särskilt utformade tjänster för just denna elevgrupp.  
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Redovisning av uppdraget att undanta 
nyanlända elever från fristående skolors 
kösystem 
 
 

Nämndens beslut  
Stadsdelsnämnden Norr godkänner redovisningen av uppdraget att undanta 
nyanlända elever från fristående skolors kösystem, samt översänder 
redovisningen till Kommunstyrelsen. 
 

Nämndens yttrande i sammanfattning 
En utredning av uppdraget visar att det inte ligger på kommunen att fatta 
beslut om undantag från fristående skolors kösystem. En aviserad 
förändring i skollagen, (regeringspropositionen "Fler elever i fler skolor" 
2015/16:184), föreslås träda i kraft 2016-11-01. Denna innebär att 
regeringen får meddela föreskrifter som innebär undantag för vissa elever. 
 
Hur dessa föreskrifter kommer att se ut är idag inte klart men propositionen 
talar om möjlighet att undanta 5 % av fristående skolors elevantal till elever 
som kommit till Sverige de senaste två åren. De talas också om att 
förordningen åtminstone inledningsvis bör vara tidsbegränsad. Beslut om att 
undanta elever från kösystemet ska fattas av huvudmannen för den 
fristående skolan, inte av kommunen. 
 
Samtal har förts med fristående skolor i Borås och de verkar intresserade av 
att, om lagen antas, undanta elever från sitt kösystem men understryker att 
de då också måste få ta del av medel som riktas till nyanlända på samma 
premisser som de kommunala skolorna. Hänsyn till detta tas nu i arbetet 
med kommande resursfördelning. 
 
Stadsdelsnämnden Norr anser att det inte är möjligt att genomföra 
uppdraget utifrån dess formulering. Däremot föreslår Stadsdelsnämnden 
Norr att den kommande Grundskolenämnden ges i uppdrag att i 
resursfördelningen skapa förutsättningar och incitament för de fristående 
skolorna att ta emot nyanlända samt att på lämpligt sätt verka för att 
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Förskola och Skola  
 
    
 
 

nyanlända elevers vårdnadshavare väljer skolor med en lägre andel 
nyanlända. 

 
Nämndens yttrande i sin helhet 
Stadsdelsnämnden har fått i uppdrag att undanta nyanlända elever från 
fristående skolors kösystem. Stadsdelsnämndens handläggare framhåller att 
det inte i skollagstiftningen finns stöd för en kommun att fatta beslut i 
denna fråga. Inte nu och inte heller i den nya lagstiftning som förväntas 
komma den första november 2016. 
 
Beslut om vilket kösystem, d.v.s. urvalet av elever, som de fristående 
skolorna ska tillämpa har fattats av Skolinspektionen, eller tidigare 
myndighet med detta uppdrag, i samband med att de fristående skolorna 
godkändes. De urvalsgrunder som Skolinspektionen hittills har godkänt med 
stöd av förarbetsuttalanden är: 
 

• anmälningsdatum, 
• syskonförtur, 
• geografisk närhet, 
• förtur för de elever som går i skolenhetens tillhörande förskoleklass, 

och 
• verksamhetsmässiga samband: organisatoriska samband, t.ex. att en 

fristående förskola samutnyttjar lokaler eller personal med den 
aktuella skolan, eller pedagogiskt samband, t.ex. att Waldorf- eller 
montessoripedagogik tillämpas. 

 
Detta innebär i praktiken att nyanlända, om den fristående skolan har ont 
om plats, inte kan beredas tillträde till önskad skola. Regeringen har därför i 
propositionen ”Fler elever i fler skolor” (prop 2015/16:184) föreslagit en 
lagändring som ska träda i kraft den första november 2016. I förändringen 
innebär ett tillägg i de paragrafer som reglerar de fristående skolornas 
elevurval. Tillägget lyder: 
 
”Regeringen kan med stöd av 8 kap. 7 § regeringsformen meddela föreskrifter som 
innebär ytterligare undantag för vissa elever.” 
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Hur dessa föreskrifter slutligen skall utformas framgår inte uttryckligen av 
propositionen men det framgår att regeringens uppfattning är att en 
fristående huvudman ska kunna besluta att en särskild kvot om 5 % av 
skolans elever får tas emot bredvid det ordinarie kösystemet och att de 
elever som då skulle komma ifråga är nyanlända med kortare tid i Sverige än 
två år. Vidare framgår det att bestämmelser om särskild kvot bör införas i en 
tidsbegränsad förordning. Beslut om att undanta elever från kösystemet ska 
fattas av huvudmannen för den fristående skolan, inte av kommunen.  
 
I betänkandet ”Plats för nyanlända i fler skolor” (SOU 2016:19) som legat 
till grund för ovan nämnda proposition, föreslogs kommuner få kunna göra 
undantag från det fria skolvalet för nyanlända för att därmed kunna fördela 
dessa mer jämnt på de kommunala skolorna. Då flera remissinstanser varit 
starkt kritiska till detta förslag, framför allt ur ett likställighets- och 
diskrimineringsperspektiv, finns detta inte alls med i propositionen. 
 
I Borås har de fristående skolorna trots allt en viss andel nyanlända elever 
varför lagändringen inte torde innebära några väsentliga förändringar av 
elevströmmarna. De fristående har ca 5 % nyanlända och de kommunala har 
ca 11 %. Skillnaderna mellan enheterna är dock stora i såväl fristående som 
kommunala skolor. Bland de fristående är spannet 2 % till 17 % och bland 
de kommunala 0 % till 36 %. 
 
Det är naturligtvis angeläget att om möjligt jämna ut fördelningen av 
nyanlända. När det gäller de fristående är det i lagstiftningen tydligt att det är 
de själva som beslutar om de vill nyttja den nya möjligheten till att ta in 
nyanlända elever vid sidan av sitt ordinarie kösystem. Kommunen kan inte 
påtvinga detta. Däremot har det i dialog med de fristående skolornas 
rektorer framkommit att de är intresserade av detta men att det förutsätter 
att de tilldelas resurser på samma sätt som kommunala skolor när det gäller 
extra tilldelning utifrån aspekten nyanländ. Hänsyn till detta tas redan i den 
kommande Grundskoleförvaltningens arbete med resursfördelningsmodell. 
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Vad gäller de kommunala skolornas möjlighet att mer sprida nyanlända 
mellan skolenheterna måste detta ske på frivillig väg då lagförslaget inte 
innebär rätt att begränsa det fria skolvalet just för nyanlända. Handläggarens 
bedömning är att det går att göra mer för att förmå vårdnadshavare till 
nyanlända elever till att välja annan skola. Det bör kunna gå att mer aktivt 
och strukturerat informera och utbilda dessa till ett mer gynnsamt skolval. 
 
Stadsdelsnämnden Norr anser i ljuset av det ovan beskrivna att det inte är 
möjligt att genomföra uppdraget utifrån dess formulering. Däremot föreslår 
Stadsdelsnämnden Norr att den kommande Grundskolenämnden ges i 
uppdrag att i resursfördelningen skapa förutsättningar och incitament för de 
fristående skolorna att ta emot nyanlända samt att på lämpligt sätt verka för 
att nyanlända elevers vårdnadshavare väljer skolor med en lägre andel 
nyanlända. 
 

Borås 2025 Ekologiskt perspektiv 
Ärendet bedöms inte innebära några ekologiska konsekvenser för Borås. 
 

Borås 2025 Ekonomiskt perspektiv 
Ärendet bedöms inte innebära några ekonomiska konsekvenser för Borås 
Stad. 
 

Borås 2025 Socialt perspektiv 
 

Barn och unga 
Barn och ungdomar påverkas positivt om förslagen införs då det bl.a. leder 
till ökat likvärdighet mellan skolor. 
 
Likabehandling 
Jämställdhet, tillgänglighet och mångfald påverkas sannolikt positivt av 
ärendet. 
 

Omvärldsperspektiv 
Det finns ett gott exempel från Malmö där vårdnadhavare till elever, på en 
skola som av integrationsskäl stängdes, med mycket aktiva insatser 
förmåddes välja skolor med liten andel nyanlända. Resultaten förbättrades 
och efter en inledande tveksamhet och skepsis bland vårdnadshavarna blev 
de senare mycket nöjda med sina barns skolgång. 
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Facklig samverkan 
Information vid FSG, Förvaltningens samverkansgrupp, 2016-11-14. 

 
Remissinstans 
Ärendet har inte skickats på remiss. 
 
 
 
STADSDELSNÄMNDEN NORR 
 
 
 
 
Mats Tolfsson (S)   Anna Stenström 
Ordförande    Tf Stadsdelschef 
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   BESLUTSFÖRSLAG 
 
 

Skrivelse från Förskolenämnden att tillstyrka försl aget 
att Lokalförsörjningsnämnden inleder en förstudie f ör 
nybyggnation av förskola på Byttorpskolans gård. 
 
Ärendet behandlas av Lokalförsörjningsnämnden. 
 
I Kommunfullmäktiges investeringsbudget 2017 har Lokalförsörjningsnämnden fått i ansvar att utföra 
utrednings- och förstudieprojekt avseende Byttorpskolan ombyggnad plus ny förskola. 
 
Kommunstyrelsen föreslås besluta: 
 
Ärendet läggs till handlingarna. 
 
 
 
 
 
 
170314  Malin Carlsson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
x Tillstyrkes 
   Alternativt förslag 

 
 
 
 
 
2017-03-19  Annette Carlson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
 
 
 
Samverkan   Ja   Nej Kommentar: 
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 PROTOKOLLSUTDRAG 1 (2) 

 Sammanträdesdatum 

 2017-03-02 

 

 

§ 18    Dnr 2017/FN0033 714 

Förstudie förskola Byttorp 
I lokalplanen för tidigare Stadsdelsnämnden Väster står det att ett behov finns av en ny 
förskola med 120 platser, 6 avdelningar på Byttorpskolans gård. Denna förskola ska 
ersätta Virvelvindens förskola som består av paviljonger med plats för 56 barn, men 
även utöka totala antalet förskoleplatser i området med 64 platser. Behovet av fler 
förskoleplatser omnämns även i Lokalförsörjningsnämndens Lokalresursplan 2017- 
2019 och ny förskola är planerad att vara klar för inflyttning 2018-2019. 
 
Förskolenämnden anser att ett gemensamt nyttjande av lokaler med 
Grundskolenämnden är positivt ur ett ekonomiskt perspektiv och ur ett 
samverkansperspektiv. Förslaget bör möjliggöra användning av samma tillagningskök, 
matsal och bibliotek. I förstudien bör det beaktas att även följande lokaler/ytor är i 
skick att användas för en utökad elevmängd samt en modern förskoleverksamhet där 
förskolans profil kommer att vara idrott och hälsa. 
 
Förskolan ska rymma 120 barn och lokalerna ska utgå utifrån modern pedagogik och 
kvalitativ undervisning.  
Förskolan ska innehålla; 

 Sex hemvister med tillhörande skötrum, toaletter och rum för vila/rörelse.   

 Två gemensamma torg för tre hemvister var.  

 Rum för att barnen ska kunna måla, skapa, läsa, experimentera. 

 Arbetsplatser för pedagogerna, kontor för enhetschef, samtalsrum. 

 Personalutrymme med matlagningsmöjligheter. 
  
En översyn av förskolans utemiljö är nödvändig och innebär en genomtänkt och 
omarbetad utemiljö som stödjer verksamhetens profil, idrott och hälsa. Förskolans 
placering på skolgården bör ligga mot sjön då nyttjande av kringliggande område blir 
lättillgängligt. Även området direkt i anslutning till förskolan behöver omarbetas och 
formas efter profilen. 
 
Trafiksituation och parkeringsmöjligheter i området behöver också ses över.  
Idag används inte hela området på grund av trafikfara och parkerade bilar. På- och 
avstigningsplatser behövs.  
 

Beslut: 
Förskolenämnden beslutar att: 
tillstyrka förslaget att Lokalförsörjningsnämnden inleder en förstudie för nybyggnation av förskola på 
Byttorpskolans gård med placering mot sjön, längs Fjällgatan, samt att trafiksituationen ska ses över.    
 
tydliggöra att förskolans profil, idrott och hälsa, innebär en genomtänkt och omarbetad utemiljö som 
stödjer den. 
 
översända upprättad tjänsteskrivelse som Förskolenämndens yttrande till Kommunstyrelsen och 
Lokalförsörjningsnämnden med undantag av att trafikleden inte bör dras om utan istället ska 
trafiksituationen ses över. 



 PROTOKOLLSUTDRAG 2 (2) 

 Sammanträdesdatum 

 2017-03-02 

 

 

  

 

 
Vid protokollet 
Emelie Hansson 
Nämndsekreterare 
 
Justeras 
Leif Johansson  Bo-Göran Gunnarsson 
Ordförande 
 
Justeringen tillkännagiven på kommunens anslagstavla den 8 mars 2017. 
 
Rätt utdraget intygas i tjänsten: 
 
 
 
Emelie Hansson 
Nämndsekreterare 
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 2017-01-31                     2017/FN0033 

 
Fredrik Wallengren 
Lokalsamordnare  

 
         
                                                    
  

Förstudie förskola Byttorp 

 
Förslag till beslut 
Förskolenämnden föreslås besluta: 
 

1. att tillstyrka förslaget att Lokalförsörjningsnämnden inleder en 
förstudie för nybyggnation av förskola på Byttorpskolans gård med 
placering mot sjön, längs Fjällgatan, samt att trafikleden där dras 
om.   

2. att tydliggöra att förskolans profil, idrott och hälsa, innebär en 
genomtänkt och omarbetad utemiljö som stödjer den. 

3. att översända upprättad tjänsteskrivelse som Förskolenämndens 
yttrande till Kommunstyrelsen och Lokalförsörjningsnämnden. 

 
Ärendet i sin helhet 
 
I lokalplanen för tidigare stadsdel väster står det att ett behov av en ny 
förskola med 120 platser, 6 avdelningar på Byttorpskolans gård. Denna 
förskola ska ersätta virvelvindens förskola som består av paviljonger med 
plats för 56 barn men även utöka totala antalet förskoleplatser i området 
med 64 platser. 
Behovet av fler förskoleplatser omnämns även i lokalresursplanen för 2017- 
2019 och ny förskola är planerad att vara klar för inflyttning 2018-2019. 
 
Ett annat förslag till förstudie kommer också föreslås till 
Lokalförsörjningsförvaltningen från Grundskoleförvaltningen om en 
ombyggnation av Byttorpskolan. 
 
Både Förskoleförvaltningen och Grundskoleförvaltningen anser att ett 
gemensamt nyttjande av lokaler är positivt ur ett ekonomiskt perspektiv och 
ur ett samverkansperspektiv. Förslaget bör möjliggöra användning av 
samma tillagningskök, matsal och bibliotek. I förstudien bör det beaktas att 
även följande lokaler/ytor är i skick att användas för en utökad elevmängd 
samt en modern förskoleverksamhet. 
 
Förskolans profil kommer att vara idrott och hälsa. 
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 2017-01-31                     2017/FN0033 

 
Fredrik Wallengren 
Lokalsamordnare  

 
 
Förskolan ska rymma 120 barn och lokalerna ska utgå utifrån modern 
pedagogik och kvalitativ undervisning.  
Förskolan ska innehålla; 

• Sex hemvister med tillhörande skötrum, toaletter och rum för 
vila/rörelse.   

• Två gemensamma torg för tre hemvister var.  
• Rum för att barnen ska kunna måla, skapa, läsa, experimentera. 
• Arbetsplatser för pedagogerna, kontor för enhetschef, samtalsrum. 
• Personalutrymme med matlagningsmöjligheter. 

  
En översyn av förskolans utemiljö är nödvändig och innebär en genomtänkt 
och omarbetad utemiljö som stödjer verksamhetens profil, idrott och hälsa.  
Förskolans placering på skolgården bör ligga mot sjön då nyttjande av 
kringliggande område blir lättillgängligt. Det innebär också att trafikleden 
bör dras om och att den längs Fjällgatan stängs av.  
Även området direkt i anslutning till förskolan behöver omarbetas och 
formas efter profilen. 
 
Trafiksituation och parkeringsmöjligheter i området behöver också ses över.  
Idag används inte hela området inte på grund av trafikfara och parkerade 
bilar. På- och avstigningsplatser behövs.  
 
 
Beslutsunderlag 
Tjänsteutlåtande, samt lokalresursplan. 
 
Samverkan 
Ärendet har varit föremål för samverkan i FSG. 
  
FÖRSKOLEFÖRVALTNINGEN 
    
  
 
Förvaltningschef 
Pernilla Bjerkesjö 
 
Beslutet skickas till: Kommunstyrelsen och Lokalförsörjningsnämnden 
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   BESLUTSFÖRSLAG 
 
 
 
 

Anslag för utbyggnad av cykelbanor utmed det statli ga 
vägnätet: Rydboholm-Ridhuset och Sandhult. 
 
Ärendet behandlas i samband med Årsredovisningen 2016.  
 
Kommunstyrelsen föreslås besluta: 
 
Ärendet läggs till handlingarna. 
 
 

 
 
 
 
 
 
2017-03-23  Tom Andersson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
x Tillstyrkes 
   Alternativt förslag 

 
 
 
 
 
2017-03-23  Morgan Hjalmarsson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
 
 
 
Samverkan   Ja   Nej Kommentar: 
 
Diarienummer: 2016/KS0841 312  Programområde: 2 
Handläggare: Roger Cardell, tfn 35 70 40 
Datum/avdelningschef:  2017-03-21/Magnus Widén 
 



Tekniska nämnden           
Alf Iwarson, tel 033-35 74 55 

Sida 
1(1) 

Datum 
2016-12-07 

Dnr 2016/787   331 15 

Kommunfullmäktige 

Anslag för utbyggnad av cykelbanor utmed det statliga 
vägnätet: Rydboholm-Ridhuset och Sandhult  

Tekniska nämndens beslut 
Tekniska nämnden beslutar att föreslå Kommunfullmäktige anvisa 28.200.000 
kronor för utbyggnad av gång- och cykelvägarna Rydboholm-Borås Ridhus och 
utmed väg 1762 mellan kyrkan och idrottsplatsen i Sandhult. 

Bakgrund 
Rydboholm-Ridhuset 
I samband med att Trafikverket 2014-04-03 formellt godkände arbetsplanen för den 
redan utbyggda delen av cykelbanan mellan Viskafors Rydboholm togs beslut om 
godkännande för den fortsatta utbyggnaden av cykelbanan in till Borås, Rydboholm-
Ridhuset. Beslutet om godkännande av arbetsplanen för sistnämnda del gavs med 
villkor att etappen byggs inom en 5-årsperiod.  
Ett medfinansieringsavtal har tecknats mellan Trafikverket och Tekniska 
förvaltningen med förutsättning ” att kommunens beslutande organ godkänner 
medfinansieringsavtalet”.  
Projektet omfattar utbyggnad av gång- och cykelbana mellan Rydboholm-Borås 
Ridhus samt tillhörande belysning. Enligt medfinansieringsavtalet är kostnaden för 
hela projektet 32.5 mnkr varav 24 mnkr utgör kommunens del och 8.5 mnkr 
finansieras av Trafikverket i regional plan.  

Väg 1762 Sandhult 
Projektet omfattar utbyggnad av gång- och cykelbana längs väg 1762 från väg 180 
(Alingsåsvägen) till idrottplatsen i Sandhult, komplettering av befintligt 
övergångsställe med refug strax söder om väg 180 samt belysning utmed den 
ombyggda delen av vägen. 
Ett medfinansieringsavtal har tecknats mellan Trafikverket och Tekniska 
förvaltningen med förutsättning att kommunens beslutande organ godkänner 
medfinansieringsavtalet.  Enligt medfinansieringsavtalet är kostnaden för hela 
projektet 4.2 mnkr där kommunen svarar för hela kostnaden.  

TEKNISKA NÄMNDEN 

Rose-Marie Liljenby Andersson (S) 

Gunnar Isackson 
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   BESLUTSFÖRSLAG 
 
 
 
 

Redovisning av Kommunfullmäktiges uppdrag att se 
över kostnadsbilden för färdtjänst.  
 
Tekniska nämnden kommer inte att föreslå några förändringar. 
 
Ärendet hanteras i samband med Årsredovisningen 2016. 
 
Kommunstyrelsen föreslås besluta: 
 
Ärendet läggs till handlingarna. 
 
 

 
 
 
 
 
2017-03-23  Tom Andersson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
x Tillstyrkes 
   Alternativt förslag 

 
 
 
 
 
2017-03-23  Morgan Hjalmarsson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
 
 
 
Samverkan   Ja   Nej Kommentar: 
 
Diarienummer: 2016/KS0672 736  Programområde: 2 
Handläggare: Roger Cardell, tfn 033-35 70 40 
Datum/avdelningschef:  2017-03-24/Magnus Widén 
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Tekniska nämnden 
Christer Norberg, tel 033-35 50 57 

2016-09-19 Dnr 2016/669   060 

Kommunstyrelsen 

Redovisa kostnadsöversyn inom Person-
transportavdelningen 
Kommunstyrelsens diarienummer: 

Tekniska nämndens beslut 
Tekniska nämnden beslutar att översända kostnadsredovisningen till Kommun-
styrelsen. 

Tekniska nämndens yttrande i sammanfattning 
Tekniska nämnden har i budget 2016 fått i uppdrag av Kommunfullmäktige att se 
över kostnadsbilden för Persontransporter i Borås Stad. Uppdraget är att analysera 
orsaken till kostnadsökningen och föreslå möjliga sätt att hejda denna. I denna analys 
ska också tydliggöras vilka arbetsuppgifter som bör ske i egen regi och vilka som kan 
skötas av annan utförare. 

Utifrån uppdraget har Tekniska förvaltningen gjort förändringar av administrativ 
karaktär samt föreslår åtgärder som syftar till att framöver minska verksamhetens 
kostnader.  

TEKNISKA NÄMNDEN 

Rose-Marie Liljenby Andersson (S) 

Gunnar Isackson 
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Redovisning av Kommunfullmäktiges Uppdrag att se över kost-
nadsbilden för färdtjänst. 

Tekniska nämnden har fått i uppdrag av Kommunfullmäktige att se över kostnads-
bilden för Persontransporter i Borås Stad. Uppdraget är att analysera orsaken till 
kostnadsökningen och föreslå möjliga sätt att hejda denna. I denna analys ska också 
tydliggöras vilka arbetsuppgifter som bör ske i egen regi och vilka som kan skötas av 
annan utförare. 

Resandet i vårt samhälle ökar. Även antalet färdtjänstresor har ökat över åren.  
Tabellen nedan visar förutom tilldelad budget och utfall även antalet resor som gjorts 
resp. år. 

2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 

Budget (tkr) 53 000 54 150 52 550 53 300 56 750 57 200 58 100 59 300 61 650 

Utfall (tkr) 54 997 55 120 56 135 56 903 60 335 61 721 62 134 64 291 

Avvikelse -1 997 -970 -3 585 -3 603 -3 585 -4 521 -4 034 -4 991

Antal resor 256 248 262 202 280 882 287 880 287 132 302 965 311 920 318 591 

förändring/antal 
resor 

5 954 18 680 6 998 -748 15 833 8 955 6 671 

Mellan år 2008 och 2015 har antalet resor ökat med 62 343 st. Antalet personer som 
har rätt till färdtjänst har varit relativt oförändrad genom åren (ca 4 500). För att fort-
satt kunna erbjuda en god service till våra kunder kommer vissa justeringar att göras i 
den administrativa hanteringen framöver. 

Under 2015 fanns 4 422 aktiva färdtjänsttillstånd. 3 671 av dessa bokade resor under 
året.  

De 100 kunder som åkte mest 2015 utgjorde ca 2,3 % av kundunderlaget och gjorde 
ca 20 % av det totala antalet resor. Av dessa 100 kunder hade 55 ett arbete eller annan 
dagverksamhet som de åkte till regelbundet 4-5 dagar per vecka.  

Övriga kunder (45 personer) skulle om de betalt kontant per resa betalt drygt 850 tkr i 
egenavgifter. Med högkostnadsskydd i form av månadskort blev egenavgiften i stället 
ca 290 tkr. För 2015 skulle detta inneburit en högre intäkt med ca 550 tkr avseende 
dessa 45 personers fritidsresor. 

Förslag till justeringar för färdtjänst i Borås  

Tekniska förvaltningen har som mål att erbjuda färdtjänstresor med god service. 

Sedan juni 2015 har färdtjänstkunder kunnat boka och avboka sina resor via internet. 
Detta har underlättat för de personer som nyttjar tjänsten. För att ytterligare kunna 
förbättra servicen framöver kommer följande förändringar att ske. 

Färdtjänst har under åren sett en kraftig ökning av resandet. För att kunna möta efter-
frågan önskar avdelningen göra en justering i prissättningsbilden. Detta görs för att ge 
möjlighet för våra kunder att få sina resor i rimlig tid i en verksamhet som vidare ska 
kunna hålla hög service. 
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Fler resor bidrar till ökat behov av administrativ personal, beställningsoperatörer och 
fler fordon. 

Vår målsättning är att hålla hög kvalitet på verksamheten och möjliggöra för våra 
färdtjänsttagare ett fortsatt förmånligt resande samt en beställningscentral med lokal 
förankring. 

Annat betalningssätt har efterfrågats av både kunder, boende och entreprenör. Flertal 
boenden går ifrån hantering av kontanta medel och hantering av pengar utgör också 
en säkerhetsrisk för våra entreprenörer. Vi kommer fr.o.m. i höst att påbörja fakture-
ring av egenavgifter till kunderna. Utifrån det system vi fram till idag arbetat med har 
detta inte varit möjligt. Det kommande systemet för fakturering är väl utvecklat och 
flera andra kommuner arbetar redan med faktureringsrutinen. 

Förslag till förändring av prisbild: 
En uppdelning av arbets- och fritidsresor kommer att ske. Inga begränsningar av an-
talet resor görs och prisbilden fortsätter att följa kollektivrafikens kontanta egen-
avgifter. Skillnaden är att hanteringen sker per grupp och kan innebära resor och 
kostnader i båda grupperna. Fakturering kommer att ske per månad i efterskott. 

Arbetsresor 
Två resor per dag alternativt fler efter beslut. Resornas längd ska motsvara den som 
sker från folkbokföringsadressen eller kortare. Resor till arbete/studier och dagvård 
kan ingå. Kostnaden är den kontanta egenavgiften per enkel resa enligt gällande kol-
lektivtrafiktaxa. Högkostnadsskydd ska finnas motsvarande den månadskortskostnad 
som finns idag.  

Fritidsresor: 
Kostnader för dessa motsvarar den kontanta egenavgiften per enkel resa i enlighet 
med kollektivtrafiktaxan. Inget månadskort/högkostnadsskydd är möjligt på fritids-
resor. Kund betalar för det den åker för till respektive zon på faktura. 

Resultat: 
Med ovanstående förslag behåller vi upplägget och likheten med kollektivtrafikens 
prisbild. Detta kommer att innebära högre kostnader för de som åker mycket men 
gynna den grupp som reser mer sällan. För en kund som t.ex. har arbetsresor till-
kommer kostnader för de resor som räknas inom gruppen för fritidsresor. 

Med detta upplägg skapar vi en bra färdtjänst för de som har behov att åka och kost-
nader som är rimliga i förhållande till den service färdtjänsten tillhandahåller. 

Upplägget liknar det som Hallandstrafiken har idag och är mycket nöjda med. Se jäm-
förelsekommuner (bilaga). 

Förslag till förändring av resegaranti:
Om avresetiden blir mer än 20 minuter försenad utifrån överenskommen tid önskar 
färdtjänsten efterskänka egenavgiften för den aktuella resan.  
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Förslag till förändring av område: 
Färdtjänsten kommer att frångå nuvarande områdesindelning som innebär ett upp-
tagningsområde -kommungränsen och 1 mil utanför. Förslaget är att istället följa gäl-
lande vägnät och en karta. Detta skapar tydligare zoner och gränser för våra kunder. 

Förslag till förändring av ”Resa i annan kommun” (RIAK) 
Idag tillåts alla färdtjänstkunder att resa i andra kommuner vid tillfälliga besök där. 
Det finns ingen begränsning i antal resor och man får åka inom besökskommunen 
och även till angränsande kommun för samma kommuntaxa som i Borås (för närva-
rande 41kr). Detta hanteras av Sverigetaxi idag men fungerar inte tillfredsställande. 
Kostnader för dessa resor är också relativt höga och denna typ av resor är inget som 
måste erbjudas enligt lag. 

För att inte göra en begränsning för kunden men ändå ha bra service på det vi er-
bjuder är förslaget att kunden själv ska beställa och betala sin taxiresa hos valfritt taxi-
bolag. Samma regler gällande område kvarstår. De får mot inlämnande av kvitto se-
dan tillbaka 50 % av taxameterpriset. 

Förslag till förändring av anslutningsresa 
En nyhet är att införa ”anslutningsresa till allmänna kommunikationer i andra kom-
muner”. För en mindre kostnad än RIAK, just nu.41 kr, kommer man kunna resa 
mellan egen tåg/buss/flyg-resa till slutmålet i kommunen eller angränsande kommun. 
Denna resa bokas av färdtjänsten.  

Beställningscentral i egen regi 
I uppdraget från Kommunfullmäktige finns även frågan om delar av verksamheten 
skulle kunna skötas av annan aktör. Resorna sker via externa utförare medan bokning 
av färdtjänstresa sker genom beställningscentral lokaliserad inom Tekniska förvalt-
ningen. Enkätundersökningar visar att beställningscentralens personal och dess lokal-
kännedom uppfattas positivt. Dock har problem med utförarnas resor och dess bok-
ningscentral, som inte är lokaliserad här i staden, fått sämre omdömen. Utifrån detta 
ser vi inte att utlokalisering skulle vara något att utvärdera i detta läge. Färdtjänsten 
måste fungera på ett bra sätt. 

Avslutande summering 
Utifrån de förändringar som nu föreslås att genomföras kommer nuvarande service 
kunna behållas och administrationen kring resandet att underlättas. En besparing 
kommer att erhållas då de personer som åker fler fritidsresor (över ca 15 resor) inte 
får högkostnadsskydd i form av månadskort för dessa resor.  



      Bilaga 
 
 
Sammanställning kommuner: 
 
Nedan följer några jämförelsekommuner. Prissättningsbilden för färdtjänst varierar stort i hela 
Sverige.  
 
Aktör: Arbetsresor/Antal/Månadskort: Fritidsresor/Pris/Månadskort/Begränsning: 
Hallandstrafiken Ja/2 st dag/fr 570 sek -  Ja/25-140 sek per resa/Nej/Nej 
Göteborgs ftj Ja/Enligt beslut/fr 580-1295 sek Ja/40-80 sek per resa/Ja/108-312 st per år 
Skånetrafiken Ja/Enligt beslut/fr 399-1249 sek Ja/26-172 sek per resa/Nej/Nej 
LT Örebo Ja/Enligt beslut/Rabatt av må-

nadskort efter beslut 
Ja/40-125 sek per resa/Ja efter resa 17 ingen 
avgift inom Örebro/Nej 

 
 
Hallandstrafiken-administrerar resande för hela Hallands län. Varje kommun har sin egen pris-
sättning som följer kollektivtrafiken. Alla kommuner skiljer på fritidsresor och resor för ar-
bete/studier. För fritidsresor beviljas ej månadskort utan kontant egenavgift för respektive zon 
gäller. För resor till arbete/studier kan man köpa ett månadskort som ger rätt till 2 resor per dag. 
Ex i Falkenberg kostar det billigaste månadskortet 570 sek/mån för enbart arbetsresor. Fritidsre-
sor utöver detta faktureras separat per resa.  
 
 
Göteborg-Skiljer på arbets- och fritidsresor. Individuell bedömning sker på fritidsresor i 3 grup-
per från ca 108-312 resor per år beroende på omfattning av behovet. Göteborg använder sig av 
månadskort men aldrig för fler resor än vad som är beviljat. Arbetsresor är separerade från fri-
tidsresorna och för dessa krävs arbetsgivarintyg. Dessa har samma prissättningssystem som öv-
riga resor 40 alt 80 sek. Månadskort kostar från 580-1295 sek beroende på om de sker inom Gö-
teborgs kommun eller utanför. 
 
 
Skånetrafiken-administrerar resor för hela Skåne utom Malmö stad. Gemensam prissättnings-
bild för hela regionen. Priset baseras på antal kilometer, betalning sker på enkel resa. Ansökan om 
resor för arbete kan ske och priset motsvarar vad ett periodkort i den allmänna trafiken kostar. 
Betalning av resa sker via faktura en gång per månad från region Skåne.   
 
 
Länstrafiken Örebro- För de kunder som åker inom Örebro kommun erbjuds högkostnads-
skydd. Efter den 17:e resan varje kalendermånad betalas ingen egenavgift. Möjlighet finns för 
rabatterade arbetsresor om man uppfyller vissa kriterier. I övrigt är länet uppdelat efter zoner och 
priserna där varierar från 40-125 sek beroende på längd. Resorna samordnas med sjukresor. 
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   BESLUTSFÖRSLAG 
 
 
 
 

Skrivelse till kommunalråden om synpunkter på färd-
tjänsttaxor 
 
Ärendet hanteras i samband med Årsredovisningen 2016. 
 
Kommunstyrelsen föreslås besluta: 
 
Ärendet läggs till handlingarna. 
 
 

 
 
 
 
 
 
2017-03-23  Tom Andersson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
x Tillstyrkes 
   Alternativt förslag 

 
 
 
 
 
2017-03-23  Morgan Hjalmarsson 
Datum  Kommunalråd 

 
 
 
 
 
Samverkan   Ja   Nej Kommentar: 
 
Diarienummer: 2016/KS0644 736  Programområde: 2 
Handläggare: Roger Cardell, tfn 033-35 70 40 
Datum/avdelningschef:  2017-03-24/Magnus Widén 
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